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— Společenský večer města
— Tip na výlet
— Kulturní kalendář
— Hrádecký masopust

Příloha: Nové Město –
Neustadt

Nová technika 
v kině

Před Vánoci se podařilo po odmlce
opět zprovoznit naše hrádecké kino. Slí-
bili jsme, že se vrátíme k filmům, 
o které filmoví fanoušci na podzim při-
šli a tak jsme i udělali. Asi nejčastější
otázkou je, kdy obnovíme promítání
pro seniory. A tak jsem rád, že mohu
napsat: už. Až do zhruba poloviny
února jsme využívali zapůjčenou tech-
niku a s tím byly spojeny jisté kompro-
misy. Počínaje pátkem 16. února ale 
budeme promítat s novým vlastním
projektorem, a o necelý týden později
se ve středu a ve čtvrtek dočkají svých
dopoledních projekcí i senioři. Za-
čneme filmem Špindl.

Mezi omezení patřila i možnost pro-
jekce jen 2D filmů. Od poloviny února
se vracíme i k 3D projekcím. A ti, kdo je
vyhledávají, se mohou těšit na nový sy-
stém s využitím pasívních polarizačních
brýlí. Ty jsou lehčí a po zakoupení za 
10 Kč zůstávají majiteli, který si je může
přinést na další projekci. Odpadá složité
mytí a výměny při vybitých bateriích.
Navíc jsou k dispozici ve dvou velikos-
tech, takže na 3D mohou bez obav, že
jim brýle spadnou, i děti. Bude me se 
těšit, že do kina opět najdete cestu.

Hrádek zaujal svou péčí o památky
Od roku 2003 je centrum Hrádku nad Nisou vyhlášeno městsku památkovou zónou. Zvláště v posled-
ních letech se město svým památkám intenzivně věnuje. Možná i proto se letos podruhé přihlásil do
soutěže o titul Historické město roku, vyhlašované Ministerstvem kultury ČR ve spolupráci se Sdruže-
ním historických sídel Čech, Moravy a Slezska a Národním památkovým ústavem. V krajském kole 
obsadil třetí místo za vítězným Novým Borem a druhou Lomnicí nad Popelkou, za kterou zaostal jen 
s minimálním bodovým odstupem.

Soutěž je vyhlašována od roku 1994 a je cenou za nejlepší přípravu a realizaci Programu regenerace
městských památkových rezervací a městských památkových zón. Odtud také pramení jistý handicap
Hrádku, který má v městské památkové zóně pouhých 9 kulturních památek. Pro srovnání, v Novém
Boru se v loňském roce opravovalo náměstí a pracuje se zde na 60 památkách v památkové zóně. Hod-
notící komise složená ze zástupců Národního památkového ústavu, Ministerstva pro místní rozvoj 
a Sdružení historických sídel Čech, Moravy a Slezska všechna přihlášená města navštívila a seznámila
se s tím, jak se chrání kulturní dědictví na jejich území. Její členové konstatovali, že Hrádek nad Nisou
není do budoucna bez šance v soutěži uspět. Zajímá je především dokončení obnovy objektu DK 
Beseda a revitalizace areálu Azylu. Jde i o spolupráci při naplňování programu regenerace MPZ. V příš-
tích letech by se tak mohla zapojit římskokatolická farnost, kde letos začala revitalizace areálu kostela
sv. Bartoloměje, nebo majitelé dalších objektů v památkové zóně.

Jak už bylo zmíněno, v Hrádku se do záchrany památek v posledních letech investuje hodně peněz.
Ať už jde o náměstí a ulice v centru před osmi lety, nebo nejnověji záchranu Koníka či Grösselovy kaple.
Letos začne nákladná rekonstrukce Schubertovy vily, která se stala kulturní památkou na popud města.

Velmi zajímavá je ale postupná obnova památkově chráněné Besedy. Začala opravou střechy nad
sálem a vstupního průčelí sálu s vymodelováním všech detailů, předloňskou rekonstrukcí krovu a loňským
návratem původní břidlice na střechu nejstarší části budovy nad restaurací. Letos bude pokračovat vý-
měnou plastových oken za dřevěná. Okna budou špaletová, s jednoduchým zasklením zvenku a dvoji-
 tým zevnitř a křídla budou otevírána ven a dovnitř. Součástí oken bude vnitřní parapet z masívního dřeva.
Vyměněny budou také vstupní dveře. Nové budou z masívního dubu.                Pokračování na straně 3

Jeden z možných návrhů nové podoby č. p. 124 na Horním náměstí



lnformace z radnice
Usnesení rady města
2. schůze rady města
2. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 17. ledna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila uzavření veřejnoprávní smlouvy mezi městem Hrádek nad

Nisou a obcí Chotyně ve věci výkonu pravomocí strážníků Městské
policie

— schválila 11. změnu rozpočtu města 2017. Rozpočet města po 11. roz-
počtové změně 2017 má stanoven celkový objem příjmů částkou 
150 136 595,12 Kč, celkový objem výdajů částkou 268 505 042,88 Kč
a salda ve výši 118 368 447,76 Kč ve třídě financování.

— schválila vzorový text veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové do-
tace z rozpočtu města pro rok 2018 na účel určený žadatelem v žádosti

— schválila udělení Ocenění starosty města za rok 2017 a ocenění Spor-
tovec roku 2017

— vzala na vědomí zprávu o projednání návrhu 18.a změny územního
plánu sídelního útvaru Hrádek nad Nisou a návrh 18.a změny územ-
ního plánu sídelního útvaru Hrádek nad Nisou a doporučila zastu-
pitelstvu města
a) schválit 18.a změnu územního plánu sídelního útvaru Hrádek nad

Nisou,
b) schválenou 18.a změnu územního plánu vydat opatřením obecné

povahy města Hrádek nad Nisou, kterou se mění Územní plán 
sídelního útvaru Hrádek nad Nisou vydaný obecně závaznou 
Vyhláškou č. 19/98/208/MZ, kde jsou vymezeny kategorie ploch 
s rozdílným způsobem využití (funkční využití ploch) a specifiko-
vány regulativy funkčního a prostorového uspořádání území o vy-
hlášení závazné části územního plánu sídelního útvaru Hrádek
nad Nisou

— schválila uzavření smlouvy o dílo na zpracování Stavebně-historic-
kého průzkumu objektu č. p. 67 (Azyl) se zhotovitelem Mgr. Miro-
slavem Novým za cenu 48 700 Kč.

1. mimořádná schůze rady města
1. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 24. ledna,
se zabývala těmito záležitostmi:
— schválila uzavření rámcové příkazní smlouvy o zajištění komplexních

právních služeb a administrativně-organizačních činností na zastu-
pování města Hrádek nad Nisou v rámci zadávacích řízení a veřej-
ných zakázek prostřednictvím JUDr. Vladimír Tögel – advokátní 
kancelář, Praha 5

— schválila dodavatele veřejné zakázky Výměna oken a dveří v objektu
č. p. 124 „Camelot“, firmu Čekro CZ, s. r. o., Liberec 14, za celkovou
cenu 1 088 548,21 Kč vč. DPH 

— schválila jako dodavatele veřejné zakázky Koupaliště Kristýna – cesty
firmu Jostav, s. r. o., Stráž nad Nisou, s nejnižší podanou nabídkovou
cenou 4 590 940 Kč vč. DPH.

Ze zasedání zastupitelstva města
9. zasedání zastupitelstva města
9. zasedání zastupitelstva města v roce 2017, konané dne 13. prosince,
se zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo změnu rozpočtu města 2017 č. 10. Rozpočet města 2017 

po změně č. 10 má stanoven celkový objem příjmů částkou 
148 823 938,48 Kč, celkový objem výdajů částkou 267 192 386,24 Kč
a salda ve výši 118 368 447,76 Kč ve třídě financování

— souhlasilo s uzavřením smlouvy o kontokorentním úvěru ve výši 
6 mil. Kč se společností Česká spořitelna, a. s., bez zajištění a se splat-
ností do 31. 12. 2018 

— schválilo rozpočet města Hrádek nad Nisou na rok 2018. Rozpočet
města má stanoven celkový objem příjmů částkou 175 448 550 Kč,
celkový objem výdajů částkou 259 384 299 Kč a salda ve výši 
83 935 749 Kč ve třídě financování, které je tvořeno finančním pře-
bytkem z minulých let.

— schválilo střednědobý výhled města Hrádek and Nisou na období
2018–2022

— schválilo odpis pohledávky vůči příspěvkové organizací Základní
škola Lidická ve výši 101 796,59 Kč

— schválilo obecně závaznou vyhlášku města Hrádek n. Nisou č. 3/2017
o místním poplatku za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy,
třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů

— schválilo obecně závaznou vyhlášku města Hrádek n. Nisou č. 4/2017
o místním poplatku o místním poplatku z ubytovací kapacity

— schválilo obecně závaznou vyhlášku města Hrádek n. Nisou č. 5/2017
o místním poplatku za lázeňský nebo rekreační pobyt

— vzalo na vědomí vydání nařízení vlády č. 318/2018 Sb., o výši odměn
členům zastupitelstev územních samosprávných celků a schválilo
předložený návrh „Pravidel pro poskytování odměn neuvolněným
členům zastupitelstva a ostatním osobám za výkon funkce v orgá-
nech města Hrádek nad Nisou“, kterými se stanovují měsíční odměny
neuvolněným členům zastupitelstva města za výkon funkce v orgá-
nech města v následujících částkách:
I. člen zastupitelstva bez dalších funkcí: 1 000 Kč
II. člen výboru / komise / zvláštního orgánu obce: 1 400 Kč
III. předseda výboru / komise / zvláštního orgánu obce: 1 600 Kč
IV. člen rady města: 5 000 Kč,
dále výše měsíčních peněžitých plnění poskytovaných fyzickým oso-
bám, které nejsou členy zastupitelstva, za výkon funkce členů výborů,
komisí a zvláštních orgánů obce v následujících částkách:
I. člen výboru / komise / zvláštního orgánu obce: 400 Kč
II. předseda výboru / komise / zvláštního orgánu obce: 600 Kč

— schválilo nového člena osadního výboru Václavice, pana Zdeňka Při-
byla

— schválilo podání žádosti o dotaci ze státního rozpočtu na rok 2018 
z podprogramu 29821300 – Podpora rozvoje a obnovy materiálně
technické základny regionálních škol v okolí velkých měst, v rámci 
výzvy Ministerstva financí, na projekt „Rozšíření učeben přístavby 
ZŠ T. G. M. v Hrádku nad Nisou“

— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje
města ve výši 60 801 613,02 Kč. Schválilo předložený Program pod-
pory FRM pro rok 2018 v souladu s doporučením Správní rady FRM
a rady města 

— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje
Václavic a Uhelné ke dni 31. 10. 2017

— schválilo předložený Program podpory pro rok 2018 v souladu s do-
poručením Správní rady FRVU a rady města 

— schválilo dotace uvolnění finančních prostředků z účtu FRVU na účet
města Hrádek nad Nisou ve výši 699 530 Kč na financování spolu-
účasti projektu „Multifunkční sportovní hřiště ve Václavicích 2017“.

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně DPH

Otázka pro starostu
Pane starosto, od podzimu se točí vrtule větrných elektráren
nad Václavicemi. Už je jasné, co z jejich provozu bude mít město?
Stále probíhají tvrdá jednání mezi investorem, kterým je společnost 
EEH, a městem. Smlouva z roku 2006 je stále platná, podle ní má město
po splacení všech závazků jednu z elektráren vlastnit. Od té doby se ale
změnila legislativa. Změnil se také majitel společnosti EEH. Naším cílem
je dohodnout minimální zajištěný příjem za každý rok. Diskutujeme 
o tom, že by tento příjem měl městu plynout po celou dobu životnosti
elektráren, nejen po dobu 20 let, jak bylo domluveno původně. Do 
fondu rozvoje Václavic a Uhelné by to tak mohlo přinést každým rokem
2 mil. Kč. Jednání ale stále nejsou uzavřená.
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Nové auto pro strážníky
Po necelých sedmi letech dostali hrádečtí strážníci posilu v podobě 
nového auta. Stejně jako v roce 2011 se jedná o Dacii Duster. Objem 
motoru má 1,6 l, výkon 84 kW a pohon 4 x 4 a pochopitelně modernější
výbavu než její předchůdkyně. Pro městskou policii auto dodala firma
Auto Koutek za cenu 360 190 Kč.

U MŠ Liberecká vzniká zařízení
pro děti od dvou let

Řada rodičů potřebuje nejen zařízení pro děti od tří let, jakým je školka,
ale i pro děti mladší. Město proto v minulosti připravilo projekt na vý-
stavbu tzv. dětské skupiny, který využívá prostoru bývalého výměníku
stojícího v sousedství mateřské školy Liberecká. Na stavbu se dokonce
městu podařilo získat podporu z Integrovaného regionálního operač-
ního programu. A od ledna se ve výměníku staví.

V rámci rekonstrukce se počítá s výměnou oken i dveří, zateplením 
a novou fasádou. V části pro dětskou skupinu je navržena herna s pro-
storem na spaní, šatna i sociální zázemí a sborovna se skladem. Budovy
výměníku a školky budou propojeny krčkem. Ve školce bude centrální
šatna, počítá se s celkovou kapacitou 78 dětí. V rámci rekonstrukce bu-
dou řešeny i zpevněné plochy v okolí.

Nové prostory pro děti od 2 do 6 let by měly být k dispozici od září
letošního roku. Podrobnosti ohledně přihlášek budou zveřejněny v prů-
běhu jara.

32. ãíslo,
únor 2018z radnice

První miminko roku
Dlouhodobou tradicí je vítání nových občánků v obřadní síni radnice.
Čtvrtým rokem se ale dostává zvláštní pozornosti ještě prvnímu mimin -
ku roku. V poslední lednový den starosta města Josef Horinka přivítal na
radnici malou Andreu Hladkou s rodiči.

A abychom byli přesní, uveďme, že letos bylo přivítáno vlastně až
druhé miminko, protože rodiče prvně narozeného pozvání starosty ne-
při jali.

Andrejka Hladká se narodila 3. ledna mamince Ivaně Kurešové a ta-
tínkovi Tomáši Hladkému. Andrejka dostala zlaté náušničky jako vzpo-
mínku na tento okamžik, plyšovou hračku a peněžitý dar 3 000 Kč. 

Zajímavostí je, že v Hrádku v posledních čtyřech letech byla prvním
miminkem vždy holčička. V roce 2015 dokonce holčičky dvě, protože
jako první přišla na svět dvojčata.

Hrádek zaujal svou péčí 
o památky

Dokončení ze strany 1
Výměna oken bude předcházet poslednímu kroku, tedy opravě fasády,
který zvenčí uvede památkový objekt do vzhledu, odpovídajícímu konci
19. století. S opravou fasády se počítá na příští rok. Od roku 2014 se
město daří získávat na opravy DK Beseda podporu z mini sterstva kultury
a v některých letech i z krajského úřadu. Letos má město na výměnu
oken prozatím přislíbeno 200 tis. korun. Dodavatel výměny oken už byl
vybrán. Stala se jím firma Čekro CZ, s. r. o., která ve výběrovém řízení na-
bídla částku 1 088 548,21 Kč vč. DPH. Harmonogram prací bude stano-
ven po dohodě s nájemcem restaurace, tak aby byl minimálně omezen
její provoz.

V rozpočtu města na letošní rok je ještě vyčleněna částka na rekon-
strukci sociálních zařízení restaurace. Připravuje se také projektová 
dokumentace pro rekonstrukci elektroinstalace – v restauraci i v sále.

Mašinka v novém
V souvislosti s budováním dětské skupiny ve výměníku na Liberecké ulici,
se musel přestěhovat klub Mašinka. Nové prostory našel v bývalém Be-
konu v přízemí administrativní budovy. Prostory poskytlo město, které
má zájem tuto činnost ve městě zachovat. Zevrubná adaptace je ale 
dílem 45 osob z řad členů Jednoty bratrské, dětí z klubu a maminek z Ma-
šinky. Odpracovali zde neuvěřitelných 1 600 hodin. Výsledkem ale je, že
Mašinka od 8. února opět funguje a našly si jí i nové maminky s dětmi.



Paní učitelka Zdena Vachková převzala vloni v říjnu Cenu města Hrádek
nad Nisou. Především za více než tři desetiletí, které věnovala hrádec-
kým dětem ve škole. V rozhovoru se ale dočtete i o pochodu Lužická pa-
desátka, který se za tři roky dočká padesátin. Tedy snad.

Paní Vachková se narodila v Rudolfově, který je dnes částí Liberce. 
A to doslova, narodila se totiž doma. Zpočátku ji vychovávala babička.
Později se přestěhovali do Liberce, kde žila až do roku 1981. Když do-
končovala studia na pedagogické fakultě, nabídl jí soudruh inspektor
umístěnku do Andělky, Žibřidic, za Ještěd nebo do Václavic u Hrádku
nad Nisou. Na ně nakonec padla volba, protože přes Hrádek jezdil vlak
na ústeckou fakultu a nastávající paní učitelce tedy přišel nejbližší.

Jaký byl váš začátek ve Václavicích. Hledala jste školu dlouho?
Když jsem jela do Václavic poprvé, musela jsem se na autobusovém 
nádraží ptát řidiče, kde mám vystoupit. Ve Václavicích mě nejen vysadil
na správné zastávce, ale i nasměroval, kam mám jít.

Ve Václavicích tehdy byly už jen dvě třídy prvního stupně, ve kterých
byl spojený 1. a 3. ročník a 2. a 4. ročník. Chodilo do nich celkem asi 
30 dětí. Jako začínající jsem dostala 2. a 4. ročník. Ve škole jsme vlastně
byly jen dvě učitelky. Na malotřídku jsem rozhodně nebyla připravená.
Šestitýdenní praxi na fakultě jsem absolvovala v Liberci na plně orga-
 nizované škole a to bylo úplně něco jiného. V Hrádku jsem navíc měla 
slíbený byt, ale ten se nikde nerýsoval. Musela jsem si ho na městě vy-
dupat. Tehdejší pan tajemník sice se mnou hrál doslova na schovávanou,
nakonec ale byt sehnal. Ve Václavicích jsem nakonec byla do roku 1985,
kdy se zdejší škola rušila.

Co vám vytane na mysli z těch prvních 5 let vašeho působení
ve Václavicích?
V první řadě obrovská železná kamna, která sice naše školnice ráno roz-
topila, ale já jsem je musela celý den udržovat v chodu. Pak staré lavice,
škamna. Byly tedy jen ve dvou třídách. Já je ale znala jen z filmů. Vzpo-
mínám na příjemné přijetí mladé nezkušené holky, která přijela z velkého
města do malé vesničky, ostatními zaměstnanci. Ve škole jich moc nebylo.
Paní ředitelka Jiřina Palkovičová, vychovatelka a školnice. Obědy se do
Václavic dovážely. Také ale upřímnost dětí. Podzim bývá obdobím zabi-
jaček a děti i jejich rodiny, aby mi daly nějakým způsobem najevo, že si
mě váží, mi nosily jelita a jitrničky. Na něco takového jsem nebyla při-
pravená a nevěděla jsem, jak se zachovat, nebyla jsem zvyklá přijímat 
takové dárky. Mnoho dětí mě zvalo na oslavy svých narozenin. Bylo mi
vysvětleno, že není vhodné k nim chodit, takže jsme narozeniny a Vánoce
slavili společně ve třídě. Vzpomínám ale také na to, jak jsme s dětmi na
Uhelné překročili hranice, jen pro ten pocit. Udělali jsme tři kroky a byli
v Polsku, rozhlédli se a hned šli zase zpátky. Sbírali jsme bylinky, sušili je
na půdě školy… Chodili jsme na houby. To jsou zážitky, které mi nikdo
nevezme a dnes jsou vlastně neopakovatelné.

V podstatě bez praxe jste šla učit rovnou do malotřídky. Bylo
vám líto, když pak škola končila? 
Od třetího roku ve Václavicích jsem tušila, že škola nemá budoucnost,
Václavice měly málo dětí školou povinných a to rozhodnutí, že se škola

dříve nebo později zavře, bylo nevyhnutelné. Ale i tak mi to bylo líto. 
Poslední rok už jsem ve škole zůstala sama, paní ředitelka přešla na jinou
školu. Já jsem měla dvě třídy, první a druhý ročník. A přibyla mi povin-
nost pokusit se převést co nejvíce použitelného majetku na okolní školy
a školky. Zvala jsem ředitele, aby se přišli podívat, dělala jsem soupisy 
a majetek se postupně převáděl. Těší mě, že starodávné lavice jsou ve
škole v Doníně. Když jsme slavili před deseti roky 100 let školy, paní ře-
ditelka je stáhla z půdy a jednu třídu jsme upravili v duchu začátků. Byly
tam staré kroniky, to si návštěvníci oslavy hodně pochvalovali. Měla jsem
radost, že část václavické školy šla se mnou do Donína.

V Doníně učíte bez přestávky třiatřicátým rokem. Neměla jste
někdy nutkání jít učit do větší školy?
Když jsem se do Hrádku nastěhovala, nikoho jsme tu neznala. Dělala jsem
vše pro to, abych se dostala do Liberce. Na prvním místě ale byla výměna
bytu. To se mi prvních 6 let absolutně nedařilo. Když jsem pak přešla do 
donínské školy, líbilo se mi tam moc. Začínala jsem tam první třídou, na
kterou jsem doteď nezapomněla. Žáci z ní se ke mně stále hlásí a i oni 
říkají, že si tyto roky chválí, což mě těší. V Doníně byly kolegyně, se kte-
rými jsme si padly do noty a v začátcích mi hodně pomohly. Jsem kozo-
roh, kozorozi milují zásady, přesnosti, pravidla, ta byla v Doníně daná. 

Když jsem po sedmi letech našla inzerát na výměnu bytu Liberec – Hrá-
dek, už mě to nezajímalo. Neozvala jsem se na něj. Už jsem se cítila doma
v Hrádku a neměla jsem chuť odejít. 

Za těch 36 let to jsou minimálně dvě generace dětí, určitě už
učíte děti svých prvních žáků, teoreticky by se dala stihnout 
i vnoučata, kdyby si ti první žáci pospíšili…
Zatím jen děti (smích). Těší mě, že když máme v červnu loučení se škol-
ním rokem, hlásí se rodiče, mí bývalí žáci, nosí společné fotografie, uka-
zují je svým dětem. Trochu problém nastává, když mě ve městě zdraví
čtyřicátníci. Někdy trochu tápu, přeci jen těch žáků je mnoho. Ale větši-
nou to zpozorují a sami se hlásí nebo napomohou. Zrovna nedávno jsme
seděli v Liberci na kávě, byla tam rodina a tatínek mě oslovil, jestli na něj
nevzpomínám ve zlém, že mě tak trápil. 

To by mě tedy zajímalo, tykáte svým bývalým žákům?
To je trochu problém. Jak já ráno chodím do školy před půl sedmou, tak
spoustu bývalých žáků potkávám, když jdou na vlak. Oni už sice vyrostli,
ale jak jsme se často potkávali a míjeli, tak jim stále tykám. Když někoho
ale léta nevidím a jen se občas potkáme ve městě, tak jim vykám, tam si
nejsem jistá, jestli by jim tykání nevadilo. Zatím nikdo nic proti neměl.

První a druhý ročník v ZŠ Václavice ve školním roce 1984/85

Nemáte problémy s tím, že v dětech bývalých žáků vidíte bý-
valé žáky a oslovujete je jménem rodičů?
Tento problém mívám ve třídě. Učila jsem třeba Veroniku a Dominiku.
Byla to teta s neteří a mladší Dominiku jsem několikrát oslovila Veroniko.
Takže mě opravovala: paní učitelko, já jsem Dominika. A teď k nám chodí

…kolegům říkám mláďata
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holčička, kterou když jsem viděla, tak jsem si přesně vzpomněla na žákyni,
již jsem kdysi učila. Když jsem pak v červnu viděla obě najednou, šla jsem
si do sborovny pro fotografii a ukázala jim ji. Dcera jako když mamince 
z oka vypadla.

První a druhý ročník v ZŠ Václavice ve školním roce 1983/84

Po 30 letech ve škole máte veliké zkušenosti a možnost srov-
nání. Ta otázka už padla mnohokrát, ale stejně ji položím. Když
jsem chodil do školy, starší lidé nám nadávali: to je dneska mlá-
dež. Jak to vidíte vy?
Myslím si, že v dnešní době se děti chovají jinak než před 30 lety. Porov-
návat můžu hned u prvních tříd. To vždy byli drobečkové, kteří pozdra-
vili, byli uctiví, poslechli učitele. Dnes se ale bohužel i mezi prvňáčky ob-
jeví děti, které vás seřvou jen proto, že je napomenete a nejste jejich učitel.
Někteří bez ostychu tykají. A vyhrožují rodiči nebo telefonátem na linku
bezpečí. Přitom to není nevědomost, že se učiteli má vykat, ale opravdu
drzost. Samozřejmě to neplatí pro všechny, ale najdou se tací.

Jak se vám učí ve škole, kde je velice mladý kolektiv?
Nádherně. Já kolegům říkám mláďata. Oni totiž, když do školy nastoupili
a potřebovali poradit, tak přišli, slušně požádali a vlastně občas chodí 
dosud, i když už mají také nějaký rok odučený. Já jsem v té naší mladé
skupině spokojená, učí se mi velice dobře. Mám radost, že máme praco-
vité učitele, kteří nemusí být hlídáni ředitelem a svoji práci si odvedou,
ať je ředitel na pracovišti, nebo není. Nehledí jen na svou práci, ale dětem
se věnují i ve volném čase, připravují pomůcky, aktivity navíc. Nejlepší je,
když se žáci po pěti letech loučí a ptají se, zda by v Doníně nemohla být
i šestá třída, nebo dokonce i devátá. To je asi největší poděkování. To samé
mohu říci o rodičích. V současné době mám výborné rodiče, na které se
mohu kdykoliv obrátit, když něco potřebuji. Klidně si vezmou i dovole-
nou, když potřebuji pomoc například na výletě.

S panem ředitelem Havlem jsem rozhovor končil jeho rozhod-
nutím odejít do důchodu, které prý nic nezmění. Předpokládám,
že vy nic takového neplánujete.
Plánuji. Ale ne hned. V Doníně jsem začínala v první třídě a doufám, 
že se do ní v září vrátím. Už mám plné zuby měkkého a tvrdého i a na

prvňáky se těším. A až dokončí druhou třídu, tak pravděpodobně skon-
čím.

Ocenění jste dostala hlavně za dlouhodobou práci v hrádeckém
školství. Hodně volného času ale trávíte mezi turisty. Jste aktivní
členkou hrádecké základní organizace KČT. Kdyby nebylo vás,
tak už asi nebude ani Lužická padesátka. Jak jste se vlastně ocitla
u turistů?
Pocházím z Rudolfova, nádherné části Jizerských hor, pak jsem bydlela
pod Ještědem, v Hrádku pod Lužickými horami. Když jsem do Hrádku
přišla, začala jsem poznávat i okolí. Jednou jsem si na plakátě přečetla,
že turisté chystají výlet na horu Říp, kde jsem do té doby nebyla. Tak jsem
se přihlásila na autobusový zájezd, tam jsem se seznámila s místními 
turisty. A zanedlouho jsem se stala členkou oddílu turistiky TJ Slovan, to
bylo asi v roce 1986. Už tehdy byl problém s tím, kdo bude dělat před-
sedu. Nechala jsem se přemluvit, abych to dělala s tím, že mi všichni 
budou pomáhat. A víte, jak to chodí. Takže jsem vstoupila do oddílu a asi
po roce začala dělat předsedkyni. Od samého počátku byl mým největ-
ším pomocníkem pan Procházka, který nám spolu s Mílou Brandovou uka-
zoval co a jak. A také pan Volkert. Posledních deset let už ale spoustu věcí
zbývá na mně. Je nás asi 16, kteří jsou schopni něco dělat a pak několik
přátel, kteří pomáhají při Lužické padesátce. Ve svém věku jsem ale nej-
mladší turista naší organizace! A nevím, a bojím se, zda se Lužická pa-
desátka dožije padesátky. Náš věkový průměr je už přes 75 let.

Pozvánka a ohlédnutí za akcí
Taneční skupiny Staří známí

Zveme Vás všechny v pátek 23. 2. 2018 na 7. ročník Countryhrá(d)ek.
Akce proběhne od 20. hodin v kulturním domě Beseda, kde se můžete
těšit na taneční vystoupení, výuku tanců, soutěže, půlnoční překvapení. 
K tanci a poslechu Vám zahraje skupina Handl. Kdo se zúčastnil naší
akce Taneční Babylon, která se konala 18. 11. 2017 v Sokolovně v Cho-
tyni, jistě využije tanečních znalostí, které tu načerpal. Pod vedením 
zkušených lektorů zde proběhla výuka standardních, moderních, břiš-
ních a country tanců, nechyběla ani výuka line dance. Taneční Babylon
i Countryhrá(d)ky jsou pořádány ve spolupráci s německou line dance
taneční skupinou Silver Wolves, s finanční podporou Fondu malých 
projektů v Euroregionu Nisa v rámci Programu spolupráce Česká repub-
lika – Svobodný stát Sasko 2014–2020. 

Těšíme se na Vaši účast.
Staří Známí
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Seniorky z domu s pečovatelskou
službou obdarovaly libereckou 

porodnici
Paní Františka R. a paní Marie Č. se rozhodly pomoci nedonošeným 
dětem, které jsou v inkubátoru v liberecké porodnici. Na žádost našich
seniorek jim byla věnována vlna Batole a naše seniorky ve volných chví-
lích upletly pro tyto novorozence čepičky a ponožky. Tyto dárečky byly
ředitelkou pečovatelské služby předány vrchní sestře na porodnické od-
dělení. Doufáme, že miminka naše zimní doplňky zahřejí, a děkujeme
paní Františce a Marii za jejich pomoc nedonošeným dětem. 

Mgr. Šárka Jeníčková,
ředitelka pečovatelské služby



V sobotu 3. února proběhl v DK Beseda už 16. Společenský večer města.
Pozvání starosty města Josefa Horinky a místostarosty Pavla Farského
přijali nejen radní a zastupitelé, ale i hejtman Libereckého kraje Martin
Půta, bývalý primátor partnerské Žitavy Arndt Voigt, současný primátor
Thomas Zenker, zástupci příspěvkových organizací města a zástupci
spolků. 

Součástí Společenského večera města je každoročně ohlédnutí za
uplynulými 12 měsíci ve městě a také představení toho, co město čeká 
v roce aktuálním. Program zpestřila taneční skupina Mix Dance a hrá-
decký biketrialista Jan Sladký. V rámci Společenského večera byly také
předávány Ceny starosty města a ceny Sportovec roku. Cena starosty
města každoročně směřuje k lidem, kteří svými mimořádnými aktivitami
přispěli ke zlepšení života ve městě nebo, jako v loňském roce, k jeho re-
prezentaci. 

Letos starosta Josef Horinka ocenil obnovení dětského volejbalového
oddílu, tvorbu videoreportáží z dění ve městě, nebo autory nové knihy
Hrádek nad Nisou – vyprávění o městě a lidech.

Cenu pro sportovce roku město vždy uděluje nejen dospělým spor-
tovcům, ale také některému z juniorů. Letos tak dostala cenu mladá
snowboardistka, mimořádně úspěšná chovatelka psů nebo triatlonista,
který během roku dokázal svým nasazením uspět i mezi ostřílenými zá-
vodníky.

Cena starosty města Hrádek nad Nisou
Jaroslav Jiránek
Jaroslav Jiránek převzal ocenění za iniciování obnovení dětského oddílu
volejbalu v Hrádku nad Nisou a za následné vedení tohoto oddílu, za-
jištění tréninků pro děti a mládež, organizaci turnajů v České republice
i Německu a dalších doprovodných akcí. 

Roman Sedláček
Roman Sedláček je od roku 2000, tedy od samotného počátku, tvůrcem
hrádeckých internetových stránek. Už 18. rokem se tedy podílí na mediál-
 ním obrazu města. V roce 2014 založil obrazovou kroniku města, tvořenou

fotografiemi z akcí ve městě. Tu příležitostně doplňoval videoprezenta-
cemi. Další milník v prezentaci města nastal v loňském roce, kdy Roman
Sedláček začal tvořit pravidelné videoreportáže a jejich shrnutí 
v podobě Hrádeckých zastavení. Hrádecká zastavení dnes můžete vidět
v kině před projekcí filmů, na hrádeckém YouTube kanálu a nejnověji 
v regionální televizi RTM. V loňském roce se Roman Sedláček podílel
také na vytvoření virtuálního průvodce městem a okolím, který je sou-
částí hrádecké internetové prezentace.

Marek Řeháček a Petr Ferdyš Polda
Oba autoři se v Hrádku nad Nisou představili poprvé v roce 1995 brožu -
rou Hrádek nad Nisou – obrázky z minulosti. Po ní následovala v roce 1997
brožura Hrádecko – kraj skal, pelyňku a větrných mlýnů. V roce 1998
oba autoři začali tvořit přílohu HRÁDECKA věnovanou městu, jeho 
okrajovým částem a okolní krajině. Nejen obyvatelům města začali 
zpřístupňovat zapomenutou historii města. Přílohy HRÁDECKA vyústily
v roce 2001 ve vydání knihy Hrádecko – krajina na Nise. Ta byla po ně-
kolika letech vyprodána. V loňském roce, k příležitosti 730 let od první
písemné zmínky o městě, připravili oba autoři, kteří tvoří nerozlučnou
dvojici, zcela novou knihu Hrádecko – vyprávění o městě a lidech. Je to
dosud nejrozsáhlejší kniha, jakou kdy vytvořili. 432 stran textů, obrázků,
fotografií, reprodukcí dokumentů. A Hrádek nad Nisou se díky oběma
autorům může chlubit knihou, jakou města podobné velikosti běžně ne-
mívají.

Sportovec roku
Jana Janosiková-Bielská
Jana Janosiková-Bielská se věnuje chovu společenských psů, konkrétně
boloňských psíků. Cenu starosty města dostává za vynikající výsledky,
kterých dosahuje na výstavách i jako chovatel v celoevropském měřítku.
Baira, Baxy i Birdie mají titul Mezinárodních šampionek, jsou mnohoná-
sob nými šampionkami doma i v zahraničí. Fenka Baira je v rámci plemene
světový vítěz v kategorii veterán a zároveň nejlepší fena na světě mezi
boloňáčky. Paní Janosiková-Bielská je nejúspěšnějším vystavovatelem let
2011, 2015, 2016, 2017 v Moravskoslezském klubu boloňských a maltéz-
ských psíků. 

V Hrádku nad Nisou se bilancovalo
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Lucie Kořínková
Lucka Kořínková se začala snowboardingu věnovat závodně minulou
zimní sezónu, kdy se stala členem snowboardového oddílu Snowbeasts.
Za tuto krátkou dobu však stihla udělat velký kus práce.

Na Mistrovství České republiky ve snowboardcrossu obsadila 3. místo
a celkové 3. místo si vyjela i v sérii závodů Českého poháru. V letošním
roce se jí dařilo především ve slalomu, kdy se v závodě Českého poháru
umístila rovněž na třetím místě. Díky její pohodové povaze, vytrvalosti 
a podpoře rodiny se z třetích míst stanou určitě brzy místa první.

Tomáš Strnad
Tomáš se začal vytrvalostním sportům věnovat v roce 2016. Tehdy 
absolvoval svoje první závody, kterými bylo hrádecké Bike Babí léto 
a Hrádecký triatlon. Na podzim se stal členem nově vzniklého týmu 
KSM Hrádek, za který během roku 2017 dokončil 25 závodů. V 17 přípa-
dech stál na stupních vítězů, stal se vicemistrem Libereckého kraje v te-
rénním triatlonu, celkovým vítězem běžeckého seriálu Liberecká pětka,
zvítězil na triatlonu Hornettlon. Během jednoho roku udělal díky svému
nasazení a vůli obrovský výkonnostní posun, což lze dokumentovat
třeba hrádeckým triatlonem: v roce 2016 doběhl Tomáš 95., v loňském
roce 6. Vloni na podzim přestoupil Tomáš do hrádeckého Multisport 
teamu, kde pod vedením zkušeného několikanásobného mistra republiky
Pavla Jindry jistě dosáhne v triatlonu dalších úspěchů.

Přijďte se podívat na model
centra města

Vloni uplynulo 730 let od první písemné zmínky o městě. K tomuto 
výročí vyšla nejen nová kniha o Hrádku, ale na sklonku roku byla 
otevřena také výstava, na které byly po letech opět vystaveny nálezy 
z archeologického výzkumu centra města a mnohé další exponáty. 
Nejpoutavějším a také největším je pak dřevěný model centra města.

Model o velikosti asi 3 x 3 metry pokrývá celou plochu městské 
památkové zóny. V první fázi, která už je vystavena, je na něm umístěno
34 objektů. Samozřejmě ty nejdůležitější. Najdete tady celou oblast
okolo Horního náměstí, Kostel sv. Bartoloměje, Chrám Pokoje, Základní
školu Lidická, Azyl. V další fázi bude model doplněn o další domy a po-
čítá se také s jeho nasvícením, které usnadní orientaci. Po skončení ak-
tuální výstavy bude přesunut do místnosti v přízemí, takže bude nadále
přístupný. 

Nálezy z dob, kdy se začínala psát historie města, jsou běžně návštěv -
níkům muzea ukryty. Nyní, po pěti letech máte možnost je znovu vidět.
Je mezi nimi jak trám z nejstarší dřevěné stavby (1219–1235), tak nálezy
keramiky. 

Výstavu doplňuje i jeden dosud nevystavený exponát, listina hraběte
Philippa Josepha Gallase z roku 1730, kterou potvrzuje osvobození 
hrádeckých obyvatel od roboty. Zajímavý dokument se podařilo pro 
muzeum získat před necelými dvěma roky.

Výstava bude přístupná do konce března. Na její pořízení přispěl 
Liberecký kraj a také 1. Jizerskohorská stavební společnost.
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Tip na výlet
Máme období masopustu a karnevalů, a proto se v dnešním tipu na 
výlet vydáme do Zákup, kde sídlí firma zabývající se výrobou masek. 
A ne jen tak obyčejných masek. Už neuvěřitelných 130 let tady masky 
vyrábějí ručně, tradiční technikou lepení do forem. Unikátní výroba je
od letošního roku na Národním seznamu nemateriálního kulturního 
dědictví. Zákupská společnost PVO je poslední v Evropě, která tradičním
způsobem masky vyrábí. Historie firmy, kterou založil Eduard Held, se
začala psát v roce 1884. A právě zakladateli společnosti je věnované mu-
zeum, které navštívíme. 

Eduard Held muzeum Zákupy
Muzeum najdeme přímo na náměstí vedle radnice v budově zvané Hel-
dovka, která patří k továrně, kde se dříve ve velkém vyrábělo karnevalové
zboží. Současní majitelé firmy ho otevřeli v roce 2008. 

Expozice je jediná svého druhu v České republice a ukazuje historii
výroby masopustního a karnevalového zboží v Zákupech od samého po-
čátku. Celou expozicí se prolíná život zakladatele firmy Eduarda Helda.
Na tuto expozici tematicky navazuje expozice mizejícího času, zobrazu-
jící život sudetských Němců v Zákupech mezi světovými válkami. 

V muzeu si prohlédnete masky, obří nasazovací hlavy, lampiony, má-
jová mávátka a jiné karnevalové zboží, nejrůznější stroje z roku 1880,
pracoviště úředníka z roku 1925, stovky sádrových forem a výsekových
nástrojů, ale také staré pohlednice a fotografie ze Zákup a další zajíma-
vosti spojené s historií města. 

Prohlídka muzea pro jednotlivce je možná každý všední den vždy 
v 11 a ve 13 hodin. Pro skupinky více osob je pak otevřeno kdykoliv mezi
8. a 15. hodinou. Pokud chcete zavítat o víkendu, je možné se telefo-
nicky domluvit. Rádi vás tu uvítají.  

Věra Baumgartnerová

Pozvánka k sousedům
Únor je obdobím masopustu, kdy se veselíme a radujeme. Tradici ma-
sopustních průvodů stejně, jako u nás v Hrádku před pěti lety, oživili 
i v jiných městech a obcích. V Hrádku už máme masopust za sebou, po-
kud jste jej ale nestihli, můžete se vydat třeba ještě na zámek Sychrov
nebo do Rokytnice. Kromě toho si můžete vybrat z řady koncertů i jiných
akcí, třeba těch na sněhu. Tak ať je váš únor plný zážitků!

Věra Baumgartnerová

13. únor – Dracula – Home Credit aréna Liberec
Nejúspěšnější muzikál v historii České republiky se vrací po třech letech
v koncertní verzi do Liberce. V roce 2015 bylo uvedení Draculy v Home
Credit aréně beznadějně vyprodané. Diváci se můžou těšit opět na Da-
niela Hůlku, Leonu Machálkovou či Kamilu Nývltovou.
16.–17. únor – Pašeráckej vejkend – Rokytnice nad Jizerou
Tradiční akce plná masopustního veselí a zábavy. Těšit se můžete i na
pašerácký jarmark či vepřové hody s řadou pochoutek. Nebude chybět
ani kulturní program pro dospělé i pro děti. Vrcholem je sjezd pašeráků
v dobovém oblečení na historických lyžích s loučemi ze Studenova
dolů.
17. únor – Lyžníci ve Smržovce
XXIII. ročník tradiční sportovní akce plné recese na Kedru ve Smržovce.
Účastníci v dobovém oblečení se utkají jako vždy ve třech disciplínách –
v paraslalomu, sjezdu na dojezd a hup-skok-letu.
17. únor – Masopust na Sychrově – zámek Sychrov
8. ročník tradiční akce, která se koná v prostorách zámeckého parku. 
Masopustní program s folklórními soubory Krkonošský Horal a Horačky,
tradiční řemesla a staročeská zabíjačka.
21. únor – Radůza – Lidové sady Liberec
Koncert zpěvačky, multiinstrumentalistky a autorky hudby i textů.
22. únor – Old Stars slaví 60 let! – Bedna klub Liberec
Liberecký dixieland OLD STARS je jednou z nejstarších (ne-li tou úplně
nejstarší) tuzemskou kapelou, ve které stále účinkuje i její zakládající
člen a kapelník.
24. únor – Těla pro Varšavu – kino Varšava Liberec
Benefiční koncert legendární liberecké kapely poprvé ve Varšavě. Přijďte
si poslechnout skvělou muziku a podpořit tím rekonstrukci kina. 
28. únor – Blues from L. A. – Bill Barrett & Brad Lewis – Bedna
klub Liberec
Bluesové duo z Los Angeles. Bill Barret je nejen výborný zpěvák a skla-
datel, ale i absolutní světová špička ve hře na foukací harmoniku. Pohy-
buje se nad žánry a podmaňuje si diváky i kolegy svojí obratností na 
diatonické a chromatické harmoniky.

polečenskápolečenská
rubrikarubrika

Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci lednu 2018
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Jiřina Lembergerová, Vladimír Poupa,
Hana Hošková, Hana Richtrová

80 let Jaroslava Janečková
81 let Jiřina Bláhová
82 let Marie Hochmanová
83 let Stanislav Hejduk, Zdeňka Chovancová
87 let Jiřinka Dočekalová
88 let Jaroslava Kolářová
93 let Zdeňka Koldovská

Monika Korbelářová, 
matrikářka

8 tip na výlet



Dlouhodobě pronajmeme restauraci 
v Penzionu Kristýna v rekreačním areálu Kristýna.

Informace: Radek PETR,
mobil: 603 867 576, radek.petr@atlas.cz

Čerpací stanice 7 Station 
v Hrádku nad Nisou hledá

do svého kolektivu 

pracovníka na pozici 
obsluhy ČS a směnárny

Požadujeme spolehlivost, zodpovědnost
a znalost německého jazyka. 

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle

733 628 321
nebo e-mailu: zdenek@7station.eu

92. ãíslo,
únor 2018inzerce
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112. ãíslo,
únor 2018kulturní kalendář



Popeleční středa, kterou začíná čtyřicetidenní postní období před Veli-
konocemi, letos připadá na 14. února. A sobota před ní patří nejen 
v Hrádku masopustu. Letos už popáté v novodobé historii vyrazil do ulic
masopustní průvod, z okna radnice opět létaly jitrnice, jelita, klobásky 
a bonbony pro děti. Tomu samozřejmě předcházela uctivá žádost 
Masopusta směřovaná starostovi města, aby se do skončení veselice
vzdal své vlády nad městem. Pak už se maškary vydaly na putování,
které začalo u restaurace Konírna a pokračovalo před Chrámem Pokoje,
kde je přivítali správci husitské i katolické farnosti. Vytržení z běžné 
soboty obstaraly maškary obyvatelkám domu s pečovatelskou službou 
v Nádražní ulici. Další pohoštění připravili v restauraci Camelot a poprvé

také v květinářství Gábi ráj. Zpestření v podobě vína přišlo ve vinotéce
Šárka a nejen děti se opět těšily do Pasta Pizzy na kus voňavé a teplé
pizzy. 

Pak už průvod dorazil k hasičárně. Rozpustilá masopustní kobyla 
letos bez milosti skončila svou pouť po našem světě. Nejen účastníci
průvodu okusili dalších masopustních dobrot. Kapely vyhrávaly ještě
dlouho po obědě a v hasičárně bylo plno.

Všem, kteří se přidali, zvláště pak hostitelům na všech zastávkách, 
a obzvláště hasičům, děkujeme. Poděkování patří také DDM Drak 
a speciálně členům DS Vojan, kteří se jako obvykle postarali o obsazení
hlavních masopustní masek.
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